
V Soběslavi 5.8.2018
Iz 45,5-7

Já tvořím zlo

1. čtení: Gn 3,8-22

kázání: Iz 45,5-7 Já jsem Hospodin a jiného už není, mimo mne žádného Boha není. Přepásal jsem tě, 
ač jsi mě neznal, aby poznali od slunce východu až na západ, že kromě mne nic není. Já jsem 
Hospodin a jiného už není. Já vytvářím světlo a tvořím tmu, působím pokoj a tvořím zlo, já Hospodin 
konám všechny tyto věci."

Bratři a sestry,
Víru, Naději a Lásku dnes smíme čerpat z Božích slov tak, jak jsou zapsána v proroku Izajášovi. Smíme 
věřit i jiným slovům Bible, která říkají, že vše napomáhá k dobrému těm, kteří milují Boha. A tak mám 
naději, že i ta moje dnešní promluva může někomu napomoci. Byť bych tu plácal i nesmysly. A může to tak 
být. Možná teď budu plácat nesmysly. Tak vás prosím, buďte bdělí a to, co budu říkat, zkoumejte a klidně 
nepřijměte a mě pokárejte a prosím odpusťte mi, nebo ta slova přijměte a kéž Vás Bůh posílí ve víře, naději i
lásce. Nebo buďte tak bdělí, že rovnou teď upadněte do takového toho stavu, kdy člověk nevypadá, že spí, 
aby neurazil...jste přece jen v kostele a nehodí se v kostele chrápat...ale prostě vypněte a přežijte to.

Chci si dnes dovolit mluvit o zlu. Byť vím, že zlo je a asi i zůstane pro nás tajemstvím. Jak to, jak to, že 
když Bůh je milující a všemocný, musíme zažívat bolest, utrpení, smutek...i zlo? Ano, už jsme, my lidé, 
objevili a vymysleli spoustu odpovědí. Spoustu malých odpovědí, které mohou někdy pomoci. Díky Bohu 
za ně. Protože některé dokážou pomoci vydržet, pomoci vstát a jít a doufat a nevzdat to. Tu jedinou velikou 
odpověď, která by to vše vyjasnila, tu nemáme. A je to dobře. Pokud se někomu jedna z těch malých 
odpovědí stane tou jedinou velikou a už chápe a už nemá se zlem problém, už má pokoj, pak naletěl. Se 
zlem nemáme mít pokoj, od zla nemáme mít pokoj. Má nás trápit a znepokojovat a má nás k něčemu vést. 
Totiž k pomoci a milosrdenství. 

„Já vytvářím světlo a tvořím tmu, působím pokoj a tvořím zlo, já Hospodin konám všechny tyto věci."
To je v Bibli fakt napsáno. Tak je tohle ta veliká odpověď? To stvořil Bůh, on za to může. Ne! Tohle není ta 
velká odpověď. Je to svědectví člověka, hluboce věřícího člověka. Na to veliký pozor. Řešit otázku vztahu 
Boha a zla má smysl až tehdy, pokud Bůh skutečně je. Pokud žádný Bůh není, není o čem se bavit. Ale tento
člověk svědčí o něčem, s čím má velikou zkušenost. S Bohem i se zlem. To zlo mělo v jeho případě dost 
jasnou podobu. Jmenovala se Babylonská říše. Ta v roce 586 př.n.l. dobyla Judsko i hlavní město Jeruzalém.
Obyvatele povraždila a zbytek odvlekla do zajetí. To zajetí trvalo 40 let. Jestli chcete nějaké svědectví o 
tomto zlu, přečtěte si biblickou knihu Pláč. Nebude vám z toho dobře. Ale po 40ti letech zajetí přichází 
svoboda. Židé se mohou vrátit do své země a svobodně žít, svobodně věřit. Otázka ale zůstává: Jak to, jak 
to, Bože, že se mohlo stát něco tak strašného? A Izajášovou odpovědí je: To Ty, Bože. To tys to učinil. My 
jsme si to zasloužili, ano. A tys to učinil. „Já vytvářím světlo a tvořím tmu, působím pokoj a tvořím zlo, 
já Hospodin konám všechny tyto věci.“ 

Když byli Izraelci v zajetí, a přemýšleli o tom, co se stalo, měli po ruce jedno vysvětlení. Lákavé. A sice 
náboženství, které se v té době prosazovalo v celém světě. Říká se mu Zoroastrismus. A velice zjednodušeně
je o tom, že je tu dobrý a zlý bůh, kteří mezi sebou neustále bojují. Ten dobrý dělá dobré a krásné věci. Ten 
zlý dělá ty zlé a škaredé. A ty si člověče vyber, ke kterému se přidáš a koho budeš poslouchat. To je lákavá 
nabídka. Dobrý bůh a zlý bůh.To pak všechno dává smysl. Není to vlastně docela podobné i naší víře?  A 
Izajáš řekne Ne! Bůh je jenom jeden. A my, bratři a sestry, to vyznáváme taky. Bůh je jenom jeden. Svět 
nevznikl jako bitva hodného zlého boha. Ne. Svět a vše, co je v něm, to stvořil Pán Bůh. Ten jediný, dobrý 
Bůh. Nemusel proti nikomu bojovat. V základech světa není válka ale dobrá Boží vůle. ...a Bůh viděl, že je 
to dobré. No jo, ale co to zlo? Kde se vzalo, proč? 

Bratři a sestry, čtete Bibli? Já vím, moc ne. Někdy je to těžký. A brtaři..teď říkám jenom bratři, protože sám 
su chlap...mluvíte se vou ženou? Povídáte si s ní? Je to někdy těžký, že? Ale bez toho to nejde. Bez toho to 
není vztah. Bratři a sestry, čtěte Bibli. Protože Bible, to je rozhovor. To je svědectví o velikém rozhovoru 



mezi člověkem a Bohem. Bůh a člověk spolu mluví, povídají si. Prosím, čtěte ji a připojte se k tomu 
rozhovoru. Možná to pak začne dávat smysl. A taky moc doporučuju to manželství. To je skvělý obraz. 
Rozhovor muže a ženy, to je asi nejlepší podobenství rozhovoru Boha a člověka. Bůh s námi chce mluvit. 
Povídat si s námi. To není o tom, že Bůh něco říká a já poslouchám a poslušně jednám. Ne! On něco říká a 
já poslouchám a pak já něco říkám a On poslouchá. Asi proto Bůh stvořil člověka. Aby mohlo dojít k tomuto
rozhovoru. Je Bůh. Jediný. A pak jsi Ty, člověče. Celý svět a celý život je o tomto rozhovoru. Na jedné 
straně Ty Bože. Ty, který   vytváříš světlo a tvoříš tmu, působíš pokoj a tvoříš zlo. A na druhé straně?... 
žádný druhý bůh, žádný ďábel, demiurg, angra mainju a kdovíjakej bubák..ne, na druhé straně ty, já, člověk. 
Jiný než Ty, ale podobný Tobě. Stvořils mě ke svému obrazu. Také jsi mi dal moc vytvářet světlo a tvořit 
tmu, působit pokoj a tvořit zlo. 
Genesis 3:22  I řekl Hospodin Bůh: "Teď je člověk jako jeden z nás, zná dobré i zlé. 

Jak ten rozhovor bude vypadat? Na tom závisí, jak bude vypadat svět, jak bude vypadat život. Jaké to bude u
nás doma, se ženou a s dětma, jaké to bude mezi náma tady v kostele ale taky se sousedama a dnes čím dál 
víc se všema lidma na tomto světě. To vše závisí na tom, jak bude vypadat rozhovor mezi člověk a Bohem. 

Mezi mnou a Tebou Bože. Oba dva známe dobré i zlé. Oba dva dokážeme vytvářet světlo i tvořit tmu, 
působit pokoj i tvořit zlo. Nejsme stejní, nejsme rovnocenní..já jsem jen díky Tobě, Bože...ale Ty mě bereš 
smrtelně vážně. A ty dokážeš z té tmy a zla najít cestu ven. Dokonce je dokážeš proměnit. Ty jsi dobrý. Já 
ne. Já to nedokážu. Dokážu alespoň naslouchat Tobě a nechat se vést? Ty jsi Bože převzal odpovědnost za to
dobré i zlé. Já to nedokážu. Ty jsi přišel ke mně, ne já k Tobě. To sám nedokážu. Ty jsi se stal jedním z nás, 
abys ukázal kudy ven ze tmy a ze zla. A za tuto cestu jsi zaplatil Ty sám. Protože já to nedokážu. Dokážu 
alespoň vzít tvou nabízenou ruku a nechat se vést? Prosím Bože za to vše, nad čím mám moc a v čem mám 
svobodu a za ty všechny, za které mám i odpovědnost. Prosím..kéž je to dobré.
Amen


